

Sorsa 92/HA Henkilökohtaiset asiakirjat 1959-1994

92/HA 1959.1

Saapuneet henkilökohtaiset kirjeet

92/HA 1959.1: 11.5.1959, Tampere

Kirje Irenen siskolta Annelilta, Sorsat silloin ilmeisesti matkalla Pariisiin. Kalevia kutsuttiin yleisesti "Kaleksi", "Kale".

92/HA 1959.1: 9.7.1959, Helsinki

Ystävät Antti ja Lele. Letkeää arkikuvausta. Antti = Antti Hietanen?

92/HA 1959.1: 3.9.1959, Hki, Antti

Kiitokset siitä, että Sorsat ilmoittaneet, että voivat tulla Pariisiin

92/HA 1959.1: 10.9.1959, Roihuvuori, "Pepe" = Pertti-veli. Kuulumisia opinnoista: "Kesän aikana muutin suunnitelmiani sikäli, että val.opin asemasta aion ottaa kans.tal.tieteen pääaineekseni – se on sittenkin näissä asioissa hyödyllisempi." Yksityiselämää: "Naisasiat ovat taas kuollessa pisteessä. Eikä ne nyt oikein ehdi muuta olemaankaan."

92/HA 1959.1: Sorsien asunto Roihuvuoressa ilmeisesti osittain vuokrattu myös muille: "Tänne olisi tulossa sen jälkeen eräs pariskunta, joiden opinnot yliopistossa päättyvät toukokuussa. Miten te suhtaudutte asiaan?" "Fiat pelaa loistavasti. Se on todellinen vauhtikärry – isäkin ajoi vajaassa 5:ssä tunnissa Hesasta Virroille siis yli 60 km/t keskinopeus. [llyjykynällä] Sorry – loppu muste täytekynästä. Onko se teidän volkkari aivan uusi?"

92/HA 1959.1: 11.10.1959, Virrat, Isältä ja äidiltä. Isä kirjoittaa muiden asioiden ohella: "Kouluhallituksen Pääjohtaja Oittinen tulee tänne Virroille marraskuun aikana vihkimään meidän uutta keskuskansakoulua, minähän joudun siellä olemaan, rakennuslautakunnan puheenjohtajan ja kansalautakunnan jäsenen ominaisuudessa? Jos olet Oittisen kanssa kirjeenvaihdossa niin voisit mainita hänelle, että olisimme kovin iloisia jos saisimme hänelle tarjota vieraanvaraisuuttamme."

92/HA 1959.1: 2.11.1959, Roihuvuori, Pepe. "Kävin kotona pitkästä aikaa viime pyhän tienoissa. Hyvin voivat sielläkin. Ainoa pieni toran aihe oli se, että isä pitäisi rak.ltk:n puh.johtajan ominaisuudessa pitää uuden keskuskansakoulun vihkiäisissä historiikki se rakennusvaiheista ja äiti votkotti siitä: "kaikkein sitä tuonkin täytyy työntäytyä, kun sillä ei ole esiintymistaitoa: ja minä en ainakaan lähde sinne punastelemaan, kun sinne tulee se Oittinenkin". Mutta muuten siis olivat asiat oikein herttaisesti, he olivat ostaneet huvilapalstan siellä "Runoilijan reitin" varrelta."

Työtodistukset ja ansioluettelot

92/HA 1959.1

- **92/HA 1959.1**Kansan työ 20.9.50
- **92/HA 1959.1**Kansan Valta 29.11.1956
- **92/HA 1959.1**Vihuri 30.9.1956
- **92/HA 1959.1**Tammi 25.9.1958
- **92/HA 1959.1**Työväen sivistysliitto 26.9.1958
- **92/HA 1959.1**Suomen sosialidemokraattinen Nuorisoliitto 25.9.1958
- **92/HA 1959.1**Tammi 25.9.1958
- **92/HA 1959.1**Curriculum Vitae Unesco

92/HA 1959.1: Opintotodistukset, Yhteiskunnallinen korkeakoulu: Todistus sanomalehtitutkinnon suorittamisesta 27.5.1957

92/HA 1959.1: Asunto-osakkeiden luovutussopimus 24.8.1955 ja ostotarjous 15.9.1955,

92/HA 1959.1: Asunnon mitat piirustuksena, johon lisätty lyijykynällä suunnitelmia, miten kalustaa asunto.

92/HA 1969.1

92/HA 1969.1: Vuoden kaksi kalenteria, toinen yhdessä lehtisessä, elokuun loppuun saakka melkein tyhjä. SDP:n puoluekokous 6-9.6.1969 merkattu, viikolla 17-23.8 jo kokouksia ja 26.8.1969 ensimmäinen suuri koitos, "Poliitikot tentissä", jonka jälkeen paljon tiukempi aikataulu, paljon merkintöjä.

92/HA 1969.1: Unesco 1958-1965, Työtehtävän eron myöntö 9.4.1965, Sorsa kiitoskirje Unescon Director-General René Maheulle 14.6.1965, Viimeiset palkkamaksut 10.6.1965

92/HA 1969.1: Veroilmoitus 1960, osoite Pariisissa: 8, square de Pont de Sèvres, Boulogne-sur-Seine-France, MOL 71-84

92/HA 1969.1: Veroilmoitus 1965, osoite Helsingissä: Väinämöisenk. 21 B 30, H:ki, puh. 49 21 94, työ 15902 --- Aviosuhde: 23.7.1953 ---- Puolison etunimet: Elli Irene (synt. Lääkäri)20.1.0.1928 Luopionen

92/HA 1969.1: Alkon henkilökortti 30.9.1965. **OBS:** valokuva Alko-leimalla

92/HA 1969.1: Kauppasopimus 1.11.1962, Sorsa osti 35 m2 suuruisen huoneiston hinnalla 2.190.000 mk Asunto-osakeyhtiö Ronganpuistossa. Irenen sisko (?) Anneli Lääkäri ehkä muutti asuntoon, koska S. valtuutti 18.9.1963 hänet edustamaan itseään yhtiökokouksessa.

92/HA 1970.1

92/HA 1970.1: Kalenterit 1970: Merkintä työväen taskukirjassa 26.3.1969: "Vasilin väitös Moskovassa"

92/HA 1970.1: Urakkasopimus 26.7.1968 rakentajan Erkki Kontulaisen kanssa kesämökin rakentamisesta "Heinolan mlk:n Salajärven huvila-alueelle, urakkasumma 2500 mk:-."

92/HA 1971.1

92/HA 1971.1: Päiväohjelma 18.11.1971, kirjoittanut ilmeisesti S:n sihteeri Heli, tapaaminen DDR:n edustustossa klo 17.00 Steglichin kanssa. – Isän kuolinilmoitukset (14.9.1906-3.6.1971).

92/HA 1972.1

KS skrivit rent sin egen kalender för 1972: bra material för analys av hans första år som utrikes- (23.2.72-4.9) och statsminister (4.9.72-13.6.75). Bl.a. Leskinens begravning i krematoriet 17.3 kl 13.

Pentti Holapan kirje Tapaninpäivänä 1971. "HUIPPUSALAINEN; Hei Kale", jossa hän ehdottaa, että SDP pyrki seuraavan viikon eduskuntavaalien jälkeen pyrittävä muodostamaan vasemmistoenemmistöisen hallituksen. Puoleen voi esittää "aika kovat ehdot" porvaripuoleille EEC-neuvotteluja ajatellen: "Esitän siihen nyt huimapäisen lisäyksen, ainakin harkittavaksi, nimittäin kahden suurimman liikepankin kansallistamisen." Näin tehty myös Ranskassa ja Italiassa.

Monta onnittelusähköttä, -kirjettä ja korttia ulko- ja pääministeritehtävien vuoksi. Petra Johanna Sundqvistin kastetilaisuuden (12.2.1972) kummeille tarkoitetut esitteet, ilmeisesti Kaleville ja Irenelle.

92/HA 1973.1

92/HA 1973.1: Matti Häkkäsen (lähetysneuvos 1973-76) kirje Pekingistä 4.7.1973. Läheiset perheystävät. Liitteenä Pirjon kirje Irenelle. "Täällä menee kiinalaisen hienosti. Suomi lakkoineen ja ETYK Finlandia-asfaltteineen ovat kaukana lännessä supervallan takana. Koeta kestää hommassa. Satoja kukkia Irenen kunniaksi Sulajärvelle toivoo Matti. P.S. Tunki syvää kiitollisuutta lukiessani P. Lipposen äskeisen Demari-artikkelin, jossa hän sanoo, ettei tarkoitus ole romuttaa koko karriäridiplomaattijärjestelmää."

92/HA 1973.1: Pertti Sorsan kirje 23.7.1973, jossa hän kysyy haluaako KS että vireillä olevaan "puolueitten yhteisessä kannatustutkimustyöryhmässä" työstettyä kyselykaavaan halutaan SDP:n puolelta joitakin erityiskysymyksiä ("nehän pysyvät muilta puolueilta salassa"). Ennen kaikkea suhtautuminen EEC-asiaan ja SDP:n kannatuksen nousuun, ääniä siirtyi SMP:stä SDP:hen.

92/HA 1973.1: Aamulehden pääkirjoitus ”Kiirettä jaettavaksi” 20.8.1973 Sorsasta tulevana SDP:n puheenjohtajana.

92/HA 1973.1: Nippu asiakirjoja liittyen Sorsien asunto-ostoon 1973 ja väitteisiin heidän ostaneen sen alihintaan. Ei pitänyt paikkansa IS:n ja liitteenä olevien asiakirjojen mukaan. Kauppakirja 30.06.1975.

92/HA 1974.1

92/HA 1974.1 KS:n päiväkirjamerkinnot 1-6.1974. Jäivät lyhyiksi. Tarkkaili painoaan, 1.1.74: ”Paino 87,1”

92/HA 1974.1: 11.4.74 ”Mirkkukaan” [sihteeri]: epävirallinen presidenttigallup saatu Seppo Kievarilta ”ikä sitä saisi tietää”, Karjalainen (16%) ja Koivisto ennen Sorsaa (6%).

92/HA 1974.1: 3.9.1974: Koivisto kiittää kutsusta tilaisuuteen 16.9.

92/HA 1974.1: Ajo-ohjeita ystävien kesämökeille, mm Arne Bernerin (Heinola), Sundqvistien (Pernaja), Gunnar Korhoset (Anttola), Kalelat (Ohkola), Laineet (Vehonniemi)

92/HA 1975.1

92/HA 1975.1: Kustannussopimus Tammen kanssa KS:n kirjasta Kansanvallan kysymyksiä 28.4.75. Kirja ilmestyi jo 18.11.74 ja tekijänpalkkiolaskelma 21.5.76 osoitti että vuonna 1975 kirjaa oli 2311 kpleesta myyty 347 kpl.

92/HA 1975.1: Haapaniemi 20, talo 1, 115 m², kaava.

92/HA 1975.1: Kodin sisustus-suunnitelma, ilmeisesti jonkin firman tekemä.

92/HA 1975.1: Pentti Saarikosken kolme kirjettä 23.9.75, 14.10.75 ja 12.11.75. Viimeisessä kirjeessä luonnehdintoja, kielteisiä, ruotsalaisesta sos.demokratiasta ja kritiikki Saarikoskea kohtaan: ”Miten sinä voit elää sosiaalidemokraattisessa Ruotsissa”, ”Kun kerran olet kommunisti, muuta Venäjälle”.

92/HA 1975.1: Pertti Sorsan analyysi 14.4.75 UKK:n kirjeestä, jossa tämä perustelee miksi hän haluaa hajoittaa eduskunnan. Kysymys kepun sisäisestä eripuraisuudesta, uskoo Virolaisen olevan syyppä. Pohtii pitäisikö antaa eduskunnan äänestää hallituksen luottamuksesta. Keskustelu osoitus KS:n luottamuksesta Pertti P. kohtaan.

92/HA 1976.1:

92/HA 1976.1: Konekirjoitetut pienet päiväkohtaiset aikataulut sekä omalla käsialalla kirjoitettu kalenteri. Täyteen täytetty.

92/HA 1977.1:

92/HA 1977.1: Kalenterissa painomerkinnät joka aamu kesäkuuhun asti, noin 86-88 kg.

92/HA 1977.1: Viktor Vladimirov taas Suomessa, nyt lähetysneuvoksena, KS kalenterissa merkinnät "Vlad" alkavat jo tammikuussa: 31.1 kl 13- [seuraava tilaisuus klo 15]; 17.2, klo 10; 3.3., klo 10:30-11; 5.5. klo 11:30-12; merkinnät loppuivat mutta ei välttämättä tapaamiset.

92/HA 1977.1: Konekirjoitetut pienet päiväkohtaiset aikataulut sekä omalla käsialalla kirjoitettu kalenteri 19.5-11.11. Täyteen täytetty.

92/HA 1977.1: Päiväkirja pidetty 1-9.1.77! Punakantinen. 1.1: K-A. Fagerholmin 75-vuotisjuhlat, Matti Ahteen häät, "Todelliset mahtihäät", tupakkalakko: pyrkimys pitää Irenen kanssa lakko pitempään kuin 12 vrk.

92/HA 1977.1:

92/HA 1977.1: Marianne Saxénin kirje 3.1.77 jossa hän kirjoittaa SDP:n oppositiotilaa, "ja tuntuu siltä että eletään vielä edelleenkin vähän hämmennyksen tilassa". Ehdottaa, että päämääräksi pitäisi ottaa "vasemmistoenemmistöisen eduskunnan seuraavissa vaaleissa".

92/HA 1977.1: Olavi Kanervan 11.1.77 kirje, jossa hän kommentoi Sorsan kiinnostavaa esipuhetta kirjassa Demokraattinen sosialismi, missä tämä kirjoittaa Suomen sekatalousjärjestelmästä ja Willy Brandtin kansainvälisistä näkemyksistä.

92/HA 1977.1: Matti Häkkänen, perhetuttu, kirje 7.2.77 Bukaresista: lomasuunnitelmia joko toukokuuta tai syys-lokakuuta varten. Ehdottaa vierailua Bukarestiin, missä Häkkänen ilmeisesti palvelee, "mistä siirtyisimme tyylikkäästi vaikka Istanbuliin lepäämään vierailun rasituksista". Näkee PS:ään että "SDPn olisi maankin edun vuoksi hankkiutua järkevin ehdoin hallitukseen, sillä siellä reformistinen puolue voi vaikuttaa. Varoisin samaistumista kommunisteihin, siinä SDP aina häviää. Sen Ponomarevkin tietää."

92/HA 1977.1:"Kallen" kirje University of Californiasta 24.4.77, kiittää KS:n kirja-arvostelusta ja pyytää kopiota tuosta Tienbergin raportista. Vaikuttaa olen lehtimies.

92/HA 1977.1: Kari Suomalainen 10.7.77, kiittää onnittelusta (mistä?) ja vastaa että "kyllä karonkka passaa mainiosti" kutsuen heidät Visavuoreen. Ja kiitoskirje "ihastuttavasta illasta".

92/HA 1977.1: Margaretha Mickwitzin kirje 5.8.1977, jossa hän kiittää KS:n tuesta hänen valintaansa pääjohtajaksi Unescossa. Ilmenee, että KDS myös myötävaikutti hänen valintaan Suomen Unesco-toimikuntaan 12 vuotta aikaisemmin.

92/HA 1977.1: Matti Vimpari 23.9.77, jossa hän ei ole samaa mieltä kuin KS, jonka mielestä ”yhä pitäisi tehdä suorasukaisen rajua poliittista Demaria”. Tämä on Vimparin mielestä enemmän Kansan Uutisten linja: ”KU:han tappiseeraa etusivunsa julkilausumilla, lähetystöjen käynneillä, poliittisilla puhveilla. Tulos on tunkkainen ja tuskin kiinnostaa edes lukutaitoista järjestöväkeä.”

92/HA 1977.1: Mirja (Pyykkö?) 6.1.0.77 (Chatillin) jossa hän rauhoittelee Ireneä ja Kalea häntä kohtaan esitettyjen syytteiden (Salora) vahingoittavasta vaikutuksesta.

92/HA 1978.1

92/HA 1978.1: Pääministerin päiväohjelmat konekirjoitettu edellisten pääministereiden käyttämättömien kutsukorttien takakansille.

92/HA 1978.1: Omassa kalenterissa ei enää merkintää ”Vlad”.

92/HA 1978.1: ”Äidin” kiitoskirja 16.1.78 (Tampere) siitä että Irene oli ollut mukana järjestämässä hänen ”merkkipäivänäni”. Vastaavia kirjeitä hän oli lähettänyt 2-3 vuodessa. Kuvaa säätä, perhe-oloja. Lopuksi: ”Siis peukkuja pystyssä urhoolliselle pojalleni äiti”

92/HA 1978.1: KS:n lahjaveroilmoitus 27.10.1978 kahdesta laitteesta 1974.

92/HA 1979.1

92/HA 1979.1: Pääministerin päiväohjelmat konekirjoitettu edellisten pääministereiden käyttämättömien kutsukorttien takakansille.

92/HA 1979.1: Omassa kalenterissa keväällä aika säännöllisest ”hieroja”, syksyllä taas ”venytys” 1-2 viikossa.

92/HA 1979.1: Lehtileike: ”Vuoden suomalainen”, Helena Takalo ensimmäisenä, Sorsa viidentenä.

92/HA 1979.1: Pentti Saarikosken kirje heinäkuussa 1979, sivuaa myös presidenttipeliä: ”... kun huvikseni olen lasketellut niin kyllä Koivistolla suuremmat mahdollisuudet on kuin sinulla”.

92/HA 1979.1: Kari Suomalaisen illalliskutsu, myös Koivistot, Talvelat, Kurjensaaret kutsuttu..

92/HA 1979.1: Matti Kurjensaari 2.4.79, kommentteja politiikasta, eduskuntavaaleista, mainitsee Sorsan maininnee, että hän heti luettuaan Tuntemattoman painui ”heti aamulla Tampereelle.

92/HA 1979.1: Sorsa säästänyt HS 17.6.79 jutun ”Modernistit vastaavat realisteille: Mikään puu ei kasva taivaaseen”. Mm Veijo Meri, jonka kanssa Sorsa tehnyt yhteistyötä Tammessa.

92/HA 1979.1: Kari Suomalaisen kirje 20.8.79 jossa hän kiittää KS:n Turun puheita. Tulevaa presidenttipeliä ajatellen olen jo ollut sitä mieltä että nyt alkaa olla aika nousta puoluejohtajan roolista kansanjohtajaksi. Puheesi oli pitkä harppaus sitä kohti.

92/HA 1979.1: Saarikosken kirje 3.10.79 Valsängistä jossa hän ihmettelee Erkki Raatikaisen syrjäyttämisen tapaa, vaikkei sanomansa mukaan ei ollut hänen ihailijansa: ”Ja mikä tämä Kiuru nyt sitten on? Seuraavaksi pääjohtajaksi tulee Pääskynen? Että saadaan kesä!

92/HA 1979.1: KS:n kirje Pertti Hynyselle ”colombialaisesta hotellista” 11.8.79 jossa hän kommentoi hänen tekstejä liittyen demokraattisesta sosialismista. Vapauden ja tasa-arvon ristiriita. Mainitsee myös joitakin kansainvälisiä yhteiskuntatieteilijöitä.

92/HA 1979.1, Maarit Tyrkkö 2.11.79: ”Joulun kuuma kirja on muuten Simo Sakarin ’Sivalluksia’. Tunnetko miehen?”

92/HA 1980.1: Kalenterimerkinnät omassa allakassa:

22.2 illalla: ”Kaivannot”

24.2 19: ”Stenbäckillä” 19:20: ”Kiekko”

6.3 klo 11:45 ”Tyrkkö”

20.3 klo 12: ”DDR:n lounas, Vähän.t. 9”

31.3 klo 13: ”Rafun hautaj.”

92/HA 1980.1: Puoluekoneiston konekirjoitetut päiväohjelmat, malli valtionneuvostosta

92/HA 1980.1

92/HA 1980.1: 28.1.82 Madrid: ”Illalla tarjosi suurlähettiläs Pekuri päivällisen vierailumme kunniaksi. Mukana olivat myös alivaltiosihteeri Korhonen sekä osastopäällikkö Törnudd sekä joukko Espanjan ulkoministeriön johtavia virkamiehiä. Korhonen oli juuri saanut tietoonsa ulkoministeri Väyrysen hänen sosiobiologisiin ajatuksiinsa kohdistuneen kritiikin ja oli ilmeisesti jossakin määrin asiasta huolestunut. Se taisi heijastua alkoholikäyttöönkin.”

92/HA 1980.1: 30.1.82 Escorial, käynti sisällissodan muistomerkillä: ”Sitä hallitsee suunnaton, epäinhimillinen risti, jonka alle kallioon on koverrettu natsiaikakauden mieleen tuova, paatoksellisen mahtava halli, joka toimii pyhättönä. Franco lepää ristin akselin alla. Sinikka Karhuvaara jäi pitkäksi aikaa hiljentyneenä Francon haudan ääreen. Minuun koko mielettömyys vaikutti vain ahdistavasti. Kahden tuhannen sisällissodan vangin kerrottiin kahdenkymmenen vuoden aikana sen vuoksi raataneen.”

92/HA 1980.1: 1.-2.2.81 Illallinen lähetysneuvos Valentin Kossovin luona. Päälle liimattu selitys.

92/HA 1980.1: Päiväkirjamerkintöjä 1980-1982:

Epäselvä missä vaiheessa ne on puhtaaksi kirjoitettu. Enemmän aikaa kun ei ollut pääministerinä. Käsinkirjoitettu lisäys 18.3: "(Irene purkanut näitä sitten täydentänyt kalenterilla kysyen epäselviä kohtia)"; 23.3.81: "Kalenterissani on myös merkintä käynnistä Kesärannassa illalla. Sanellessani tätä syksyllä ei minulla tuosta käynnistä ole erityistä mielikuvaa. Lienee ollut sosialidemokraattien sisäinen palaveri. Jossa pohdittiin hallitustilannetta."

92/HA 1980.1: 5.2.81 Pitkä, kriittinen kuvaus Koiviston toiminnasta. Taustatietoa Sorsan aikaisesta pyrkimyksestä saada Koivistosta presidentti. Ei mainitse, että Kekkonen olisi halunnut Pirkko Työläjärven pääministeriksi.

92/HA 1980.1: 9.2.81 Tanner-juhlien järjestelyasioita. KS pitänyt Kossovia ajan tasalla valmisteluista eikä kuullut sieltä päin mitään protesteja.

92/HA 1980.1: 18.2.81 Keskustelu TP:n kanssa Koiviston hallituksesta "jonka tie on määrämittainen". Väyrynen pyrki kaatamaan hallituksen. UKK ilmoitti hän voi pitää puhetta Tanner juhlassa koska seuraan oli ilmestynyt muitakin "juhlijoita".

92/HA 1980.1: 11.3.81 Lounas Tuomiojan kanssa. Hän puolusti itseään syytöksiä kohtaan ja haki ilmeisesti tukea puoluekokousta silmälläpitäen.

92/HA 1980.1: 12.3.81 Kiinnostavia muistikuvia Tannerista, hänen vaimonsa Lindan toteamus "... Väinöhän oli aina vähän konservatiivi".

92/HA 1980.1: 21.3.81 KS sai välikäden kautta tietää, että Koivistoa kutsuttaisiin Moskovaan toukokuussa mikä puhuisi sen puolesta että hallitusta ei pitäisi kaataa. Kossov oli kuitenkin sanonut ei sellaista ole suunnitelmissa.

92/HA 1980.1: 24.3.81 Saunailta Kossovin ja Vladimirovin kanssa. Ei mitään pyyntöä näköpiirissä heidän mukaan.

92/HA 1980.1: 31.3.81 UKK:n & Väyrysen pyrkimykset kaataa hallitus vahvistuivat. KS samaa mieltä kuin UKK, hallitus saamaton.

92/HA 1980.1: 1.4.81 Väyrynen ilmoittaa kepun pyrkivän korvaamaan nyk. hallitusta Uusitalon johtamalla vähemmistöhallituksella.

.92/HA 1980.1: 6.4.81

92/HA 1980.1: 23.3.81 Lisäys. Koivisto myönsi ettei hän ollut saanut kutsua Moskovaan.

92/HA 1980.1: 16.9.81 Keskustelu Koiviston kanssa hänen siirtyessä hoitamaan vt presidentin tehtäviä. Väyrynen oli vielä yrittänyt estää presidentin sairaslomaa syyskuussa. Eikä oikeastaan tukenut Karjalaista.

92/HA 1980.1: 18.9.81 Kuvaus keskustelusta Vladimirovin kanssa. KS kuvaa kuka hän oli, ikään kuin ei tuntisi häntä hyvin. Painottaa puolustaneensa Koiviston ulkopoliittista linjaa.

92/HA 1980.1: 7.1.1982: "Illallisen nautimme Eira ja Lasse Lehtisen kotona. Jos Lasse olisi moraaliltaan samalla tasolla kuin keittotaidoltaan, hänessä olisi ainesta vaikka minkälaisiin tehtäviin."

92/HA 1980.1: 11.1. Auttoi Koivistoa TV:n vaalitentin valmisteluissaan. Mutta vaalitentti meni "mielestäni penkin alle". Valokuvattu 28.2.20.

92/HA 1980.1: 29.2.82. Keskustelu HS:n päätoimittajien kanssa Tamminiemen pesänjakajista. Väittivät ettei poliitikot olleet painostaneet Aarno Laitista erottamaan. Valokuvattu 28.2.20.

92/HA 1980.1

92/HA 1980.1: 17.3.80. Talorengas Oy ilmoittaa, että se voi vuokrata Haapaniemenkatu 12:ssa sijaitseva ja Rakennuskunta Hakan omistuksessa oleva 30 m2 yksiö "Teidän äidillenne 1.6. 1980 lukien".

92/HA 1980.1: 5.6.80, Sorsan kirje Kaino L. Johnsonille USA:ssa. Ilmeni että KS:n äiti asui silloin edelleen Tampereella (Kuninkaankatu 42, puhelin 931-20831), joten yllämainitusta muutosta Helsinkiin ei ilmeisesti tullut mitään. Johnson ilmeisesti sukua KS:n äidille, pyysi ottaa äitiin yhteyden Suomen-vierailullaan.

92/HA 1980.1: Kari Suomalainen kiittää muistamisesta 15.10.80. Ilmeisesti hänen 60-vuotispäivien yhteydessä.

Kuten aikaisemmin, useita kirjeitä KS:n äidiltä.

92/HA 1981.1

92/HA 1981.1: Oma allakka "Kansanedustajan kalenteri": 24.2: "Valentin"; 27.8 klo 12:30: "Tyrkkö".

92/HA 1981.1: Puoluetöimiston laatimat päiväohjelmat, voi verrata hänen omiin merkintöihin kalenterissa. Valentin ei listalla ip 24.2. Mutta Tyrkkö kyllä.

92/HA 1981.1: Tammen tekijäpalkkiolaskelma 3.6.1981. Kansanvallan kysymyksiä (ilm. 18.11.74) myyty alle omakustannushinnan 1980: 676 kpl. Loput makuloitu: 108 kpl, yksi arvostelukpl myös.

92/HA 1982.1

92/HA 1982.1:

Oma allakka "Kansanedustajan kalenteri":

12.1: "Valen" – merkattu noin klo 19

25.2: "Valen" – kl 17-19

22.3, 27.3., 28.3, 29.3-10.4: "Saneltu"

4.10: "Vladim/Sdp" – kl 14

92/HA 1982.1: Yhden päivän merkinnät 28.12.82. SKDL:n yllättävä päätös äänestää puolustusrahoista ja K-A. Fagerholm, "joka toivoi, että puolue ottaisi uusharkintaan suhtautumisensa kunniamerkkeihin, koska mm. minun kieltäytymiseni niistä aiheuttaa outoja tilanteita ja ihmetystä". Valokuvattu 28.2.20.

92/HA 1982.1: Puoluetoimiston ja valtioneuvoston laatimat päiväohjelmat: 24.2, lounas klo 11:30, Inter-Continental, Presidentin sviitti. Valokuvattu 28.2.20.

92/HA 1983.1

92/HA 1983.1 Oma allakka "Kansanedustajan kalenteri":

21.2: "Valentin" klo 15

92/HA 1983.1 Valtioneuvoston laatimat päiväohjelmat: hyvä lähde tarkistaa missä KS liikkui.

92/HA 1983.1 Kaksi Thatcher-aiheisia pilakorttia Eevalta Lontoossa (Eeva Lennon): "Rakas Kalevi... kiitos viimeisestä, olit oikein hyvä tiedottaja love Eeva".

92/HA 1983.1: Pentti Saarikosken kortti 5.5.83, jossa hän onnittelee uuden hallituksen muodostamisesta ruotsiksi. Hieno tarra jossa lukee The Poet of Finland.

92/HA 1984.1

92/HA 1984.1: Mäkitorpan Autoradio OY:n kirje 7.6.1984 jossa todetaan, että Sorsan Saab 900:n oli asennettu Mobira-autopuhelimen ja Sorsalle ehdotettiin opastusta sen käytössä. Sorsa kirjoittanut reunaan että se tapahtuisi 28.6 klo 10 "kotona".

92/HA 1985.1

Ei mitään merkittävää tietoa

92/HA 1986.1

Ei mitään merkittävää tietoa

92/HA 1987.1

92/HA 1987.1: Pentti Sillantaus 21.1.1987 KS:lle jossa hän valittaa leikkimielisesti, että sekä Sorsa ja Suominen olivat pelästyneet, nostelleet pupuja toistensa housuista. Pyrkii edelleen tasoittamaan maata punasiniistä varten. Kutsui saunailtaan.

92/HA 1987.1: Pentti Sillantaus 27.3.1987 KS:lle. Halusi jälleen keskustella tilanteesta.

92/HA 1987.1: Lupatodistus ampuma-aseen hallussapitämiseen annettu 21.1.1987. Aseen omisti Supo. **OBS:** Varmaan Palmen murhan jälkeinen turvatoimenpide.

92/HA 1987.2

Ei mitään merkittävää tietoa

92/HA 1988.1

Ei mitään merkittävää tietoa

92/HA 1988.2

Ei mitään merkittävää tietoa

92/HA 1989.1

Ei mitään merkittävää tietoa

92/HA 1989.2

Ei mitään merkittävää tietoa

92/HA 1990.3:

92/HA 1990.3: Kustannussopimus Otavan kanssa 20.3.1990, eli Heikki A. Reenpään kanssa koskien ”useita poliittisia, muistelmaluonteisia tai myös aikaisemmin julkaistua aineistoa sisältäviä kirjoja”.

92/HA 1990.4

Ei mitään merkittävää tietoa

92/HA 1991.4

Ei mitään merkittävää tietoa

92/HA 1991.5

Ei mitään merkittävää tietoa

92/HA 1992.1

92/HA 1992.1: Sorsan valmistautuminen presidenttikampanjaan sisältyi myös hänen julkisia esiintymisiään analysoiva PID-testiraportti, jonka oli laatinut Peda Oy:n Matti Laitinen 10.3.1992. Siitä ilmeni ettei Sorsan esiintymiset olleet kaikkein vakuuttavampia TV:ssä. Hän jotenkin latistui, karisma ei ilmennyt: ”Liian vitsikäs, äkkipikainen, pidättyväinen, kaikitietävä, kärsimätön, itseks” /”Liian hilitetty, jäykkä, väritön, sulkeutunut”.

92/HA 1992.1: Kalle Päätaalo 11.2.1991 KS:lle jossa hän käy läpi heidän yhteistä historiaa, eli kuin KS 31.10.1957 hylkäsi Tammen toimittajana Päätalon ensimmäisen käsikirjoituksen. Ei ollut siitä loukkaantunut, epäili että KS oli joutunut kirjoittamaan hylkäyskirjeen jonkun muun puolesta. Sorsa vastasi tähän 9.4.1991.

92/HA 1992.1: KE Esko Seppänen EK:ssa 1.9.1992, jossa hän totesi että oli 1,5 vuotta sitten kannellut oikeuskanslerille kansanedustajien kaksoispalkkauksesta.

92/HA 1992.1: Oikeuskanslerin antama päätös asiasta (KS:n väitetystä kaksoispalkasta) 25.9.1992. Totesi lopuksi ettei Sorsalle oltu maksettu kaksoispalkkaa. OBS: kuitenkin paha imago-takaisku Sorsalle.

92/HA 1992.2

92/HA 1992.2: Sorsa alkoi kirjoittamaan, ja ilmeisesti myös osittain sanelemaan, päiväkirjamuistiinpanoja syyskuussa 1992. Ensimmäinen niistä hyvin kiinnostava 9.9.1992, jossa hän kävi Ilkka Suomisen ja Sundqvistin kanssa läpi hallituksen kykyä kriittisesti, olisivat toivoneet Koivistolta enemmän toimintaa. Sundqvist oli todennut, että Pirkko Työläjärvi oli pyydetty ”puolueen sisäiseen vaaliin ehdokkaaksi”. Sundqvist oli yrittänyt estää tämän. Muita mainittuja ”hirvaehdokkaista” Martti Ahtisaari ja Jermu Laine. KS:n kommentti omien merkintöjen mukaan ”Sehän on hyvä. Hiukan vipinää, reipasta kansalaisaktiiviteettia” totesin.

92/HA 1992.2: Keskiviikko 27.1.1993: Sorsa kuvaa keskustelua integraatio-neuvottelukunnassa jossa mainittiin, että Ruotsi pyrki saamaan EY-neuvottelunsa päätökseen 18.12.1993 ja että Suomen olisi hyvä edetä samassa aikataulussa. Sorsa oli silloin maininnut että Suomen kansanäänestys EY-kysymyksessä tapahtuisi melkein samaan aikaan kuin presidenttivaalit ja ehdottanut että ”kansanäänestys toimitettaisiin presidentinvaalien yhteydessä. **OBS:** Sorsa aivan ilmeisesti ehdotti tätä jotta hän profiloituisi Väyrystä vastaan. Tämä varmaan tajuttiin...

92/HA 1992.2: Tiistai 2.3.1993: Sorsa oli saanut kritiikkiä Sirkka Hämmäläiseltä siitä että oli kritisoinut hallitusta julkisesti. Taustalla oli Esko Aho, joka ”oli muutaman otteeseen puuttunut mielipideilmauksiini”. Keskusteli tästä K.J. Långin kanssa. Pankkivaltuuston varhaiskokouksessa KS oli esittänyt ”synkkiä näkemyksiä maan tilasta, hallituksen kyvystä johdattaa maa ulos kriisistä ja viedä se EY-jäsenyyteen. (kts. Pöytäkirja).” Illalla vielä samanlainen puheenvuoro demareille. **OBS:** KS aivan selvästi ei pystynyt jättämään sisäpolitiikan sikseen, syynä tietenkin presidenttipeli...

92/HA 1993.1. Ei mitään merkittävää tietoa

92/HA 1993.2. Ei mitään merkittävää tietoa

92/HA 1994.3

92/HA 1994:3: Erik Spring'in hyvä historiikki: Asunto-osakeyhtiö Haapaniemenkatu 20 / Hakaniemenranta 16 1974-1994. Rakennusvaiheista, riidoista, tapahtumista.

92/HA 1994.14. Ei mitään merkittävää tietoa.